
Érettségi szóbeli  tételek - nyelvtan 
10. Tétel: Hangtan – hangtörvények (Nyelvi szintek) 
 
Hang: Amikor a tüdőből kiáramló levegőnek zengése van. 
Hangképző szervek: tüdő, légcső, gége, hangszalagok, garatüreg, ínyvitorla, orrüreg, szájüreg. 
2 nagy csoportja van a hangoknak:  
- magánhangzók                              - mássalhangzók 
 
Mássalhangzó: Amikor a tüdőből kiáramló levegő valamilyen akadályba ütközik. (pl. ajak, fog, stb.) 
 
Mássalhangzó törvények:  
Akkor állnak fenn, ha két vagy több msh. találkozik egy szón belül. 
 
1. Hasonulás 
Akkor beszélünk hasonulásról, amikor az egyik hang hatására megváltozik a másik hang. 
Fajtái:        Hasonulás 
 
            Teljes    Részleges 
 
  Írásban jelölt  Írásban jelöletlen    zöngésség szerinti  képzés helye szerinti 
 
- Zöngésség szerinti részleges hasonulás: 
zöngétlen hangok: azok a msh-k, amelyek benne vannak ebben a mondatban: Hattyú úszik, a csacsi pacifista. 
 
Ha egy zöngés hang találkozik egy zöngétlen hanggal, akkor az egyik megváltoztatja a másikat kiejtésben, és így 
vagy 2 zöngést, vagy 2 zöngétlent ejtünk.  
 pl: fűzfa → kiejtésben: „fűszfa” (az ’f’ hang megváltoztatta a ’z’-t egy zöngétlen hanggá.) 
      mosdó → „mozsdó” (a ’d’ hang megváltoztatta az ’s’-t egy zöngés hanggá.) 
 
- Képzés helye szerinti részleges hasonulás: 
Akkor áll fenn, ha az ’n’ hang találkozik a ’p’ vagy a ’b’ hanggal. ilyenkor mindig ’m’-met ejtünk helyette.  
(n+p=mp        n+b=mb) 
pl.: színpad → kiejtve: „szímpad” 
      különben → kiejtve: „külömben” 
 
- Írásban jelöletlen teljes hasonulás:  
Amikor az egyik hang teljesen bekebelezi a másikat, de ezt írásban nem jelöljük. 
pl.: szálljon → kiejtve: „szájjon” (a ’j’ teljesen bekebelezte az ’l’ hangot.) 
       egészség → kiejtve: „egésség” (az ’s’ teljesen bekebelezte az ’sz’ hangot.) 
 
- Írásban jelölt teljes hasonulás:  
Amikor az egyik hang teljesen bekebelezi a másikat, és ezt a szó írásában is jelöljük. 
pl: az + ban = abban (a ’b’ hang teljesen bekebelezte a ’z’-t; ’zb’ helyett ’bb’-t ejtünk.) 
 
2. Összeolvadás 
Ha két különböző hang helyett egy harmadikat ejtünk. (a 2 hang összeolvad egy harmadikká.) 
pl.: tetszik → ’teccik’ (t + sz = cc)           adjon → ’aggyon’ (d + j = gy)    látja → láttya (t + j = ty)     stb. 
 
3. Kiesés 
Ha 3 mássalhangzó kerül egymás mellé, akkor előfordul, hogy a középsőt nem ejtjük, tehát kiesik.  
pl.: nézd meg → ’néz meg’             most nem → ’mos nem’ 
 
4. Rövidülés 
Ha egy kettőzött mássalhangzó mellett áll egy harmadik mássalhangzó, akkor a kettőzöttet röviden ejtjük.  
pl.: otthon → kiejtve: ’othon’   jobbra → kiejtve: ’jobra’ 
       


